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Lidmaatschap
Leden van de BBTV kunnen op elk gewenst moment hun 
lidmaatschap opzeggen. Bij een opzegging voor 1 december van 
een jaar eindigt het lidmaatschap op 31 december van dat jaar. 
Opzeggingen die in de maand december worden ontvangen worden 
pas op 31 december van het daaropvolgend jaar geëffectueerd. Bij 
verlaten van de dienst stopt het lidmaatschap automatisch.
Niets uit deze uitgave mag worden verveel voudigd en/of open-
baar worden gemaakt op welke wijze dan ook zonder schrifte lijke 
toestem ming van de uitgever vooraf. 

    Volg ons op instagram: @bbtv_defensievakbond

Twee collega’s van de marine 
maakten het te laat en waren te 
luidruchtig. Hun wordt openbare 
dronkenschap verweten. Kunnen 
zij in de problemen komen en zo 
ja: hoe komen ze daar weer uit? 
BBTV jurist Natalie van Os geeft 
antwoord.

Hoe sip ziet jouw toekomst er uit? De militaire 
horoscoop toont jou wat er in de sterren 
geschreven staat. 

Op  3 november deden  zowel topsporters als 
amateurs mee aan het jaarlijkse Defensie-
kampioenschap CrossFit / Functional Fitness.  
Dat leverde een goede collectie actiefoto’s op. 
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Uit de put

Sinds 2 oktober werk ik, Daphne (25), als 
redacteur bij de VBM/BBTV. Naast mijn 
studie archeologie was ik werkstudent bij 
Defensie. Dat is geen vanzelfsprekende 
combinatie, maar archeologen en mili-
tairen hebben zeker wel wat gemeen. 
Bijvoorbeeld: goed kunnen graven. Maar 
waar graven voor archeologen een precies 
en tijdrovend klusje is, moeten militairen 
het juist heel snel kunnen. En de militair 
in opleiding die pech heeft, onvoldoende 
inzet toont of simpelweg andere talenten 
heeft, doet het heel vaak opnieuw. Wie 
inmiddels weet hoe dat eraan toegaat is 
Robin, één van de winnaars van het laatste 
seizoen van Kamp van Koningsbrugge. In 
het interview vanaf pagina 24 lees je over 
zijn ervaring met de KCT-light beproevin-
gen uit het programma. 

Zelf heb ik mijn schep ingeruild voor een 
toetsenbord, kijk ik ernaar uit om nog veel 
edities van de XRcise te schrijven en ben 
ik benieuwd naar alles wat daarbij op mijn 
pad gaat komen. Ben jij ook nieuwsgie-
rig naar wat de toekomst gaat brengen? 
Lees dan in dit nummer jouw militaire 
horoscoop (p. 27), de status van de nieu-
we arbeidsvoorwaarden (p. 14) en een 
interview met kapitein De Vries over kli-
maatveiligheid (vanaf p. 6). 

Veel leesplezier!

Namens de redactie,
Daphne de Vos 
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ongevallenverzekering 
voor actief dienende leden 
van de VBM|BBTV en VNR24 

uurs

Als lid ben je automatisch verzekerd, je hoeft geen persoons-
gegevens achter te laten en wordt niet benaderd door Aon.

DEKKING VOOR EEN ONGEVAL 
TIJDENS WOON-WERKVERKEER

‘actief dienend militair lid (reservist) is ook tijdens de  
uit oefening van zijn werkzaamheden verzekerd’

´dus ook tijdens missies, waar ook ter wereld’

Dit alles 
zit in je 

lidmaatschap

Collectieve ongevallenverzekering

dus altijd 
verzekerd

  5.000 bij overlijden als gevolg van een ongeval 
  10.000 in geval van algehele blijvende invaliditeit door een ongeval 
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Gym

Wij vroegen jullie via Instagram naar de fitnesslocaties op jullie kazerne. 
De sporters die reageerden willen onder andere:

•  Meer apparaten (abductor/adductor, lying leg curl, Glute Ham 
Developer)

• Meer attachments
• Een yogaruimte
• Een nieuw gebouw op de Prinses Margrietkazerne
• Een sintelbaan op Vliegbasis Eindhoven
• Een zwembad op de Oranjekazerne
• Airco in de gym op de Van Ghentkazerne 

Geef ook je mening en vul onze poll in op bbtv.nl. 
Uitgebreider reageren? mail naar bbtv@mijnvbm.nl.   

KORT

Betaaldata salaris Defensie
• Donderdag 21 december 2023
• Woensdag 24 januari 2024
• Vrijdag 23 februari 2024

Uiterlijk de volgende werkdag staat het geld op je rekening bijgeschreven.

BBTV Insta
Volg jij ons al op Instagram? Krijg actueel nieuws, geef je mening 
en scroll memes op @bbtv_defensievakbond. 

XRcise/Trivizier alleen 
digitaal ontvangen? 
Voor VBM/BBTV-leden is het mogelijk om de Trivizier en/
of XRcise uitsluitend digitaal te ontvangen. Beter voor de 
planeet en net zo handig. Red ook een boom en vul het for-
mulier in op:

Trivizier:
www.vbm.info/magazine/digitaal 

XRcise
www.vbm.info/ik-wil-de-xrcise-digitaal-ontvangen

http://www.vbm.info/magazine/digitaal
http://www.vbm.info/ik-wil-de-xrcise-digitaal-ontvangen
https://www.instagram.com/bbtv_defensievakbond/


INTERVIEW

Klimaatveiligheid

Complex, onzeker en 
militair zinvol
Duurzame technologieën zijn hot topic, ook bij de krijgsmacht. Denk aan 
de elektrische Fennek of de BatterijWagen (BaWa). Kapitein (r) Ytze de 
Vries houdt zich binnen Defensie bezig met duurzaamheid, klimaatver-
andering en de energietransitie. Dat is samen te vatten in klimaatvei-
ligheid, oftewel de relatie tussen veiligheid en klimaatverandering en 
de rol van Defensie hierin. 

De Vries kwam in november 2018 
op bij Defensity College (DC), 
het militair werkstudentenpro-
gramma van Defensie. Hij volgde 
de bachelor Global Sustainability 
Science en de master Energy 
Science aan de Universiteit 
Utrecht. Sinds juni 2023 is hij full-

time werkzaam als reservist bij de 
eenheid Kenniscentrum Logistiek 
in Soesterberg. Ook werkt hij twee 
dagen per week in Den Haag, bij 
de afdeling Materieel van de 
Directie Materieel, Leefomgeving, 
Vastgoed & Duurzaamheid 
(DMLVD). Volgens kapitein de 

Vries moeten we de energietran-
sitie zien als middel om militair 
effectiever te worden, waarbij we 
tegelijkertijd voor de aarde zorgen 
(win-win). XRcise bezocht hem in 
Den Haag voor een interview, om 
hem te vragen hoe militairen dit 
kunnen bereiken. 
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INTERVIEW

 Met welke projecten hou je je 
bezig?   
“Tijdens mijn periode als mi-
litair werkstudent hield ik me 
bezig met een groot scala aan 
projecten rondom klimaatveilig-
heid. Van het vergroten van de 
klimaatweerbaarheid van mili-
tairen, tot het vergroten van de 
onafhankelijkheid van militaire 
operaties. Dit laatste kan door 
zelf energie op te wekken. Voor 
kamp Castor in Mali onderzocht 
ik de afvalverwerking en de retour 
logistiek. Aardappelschillen en 
plastic wil je niet zomaar op een 
hoop gooien. Enerzijds geeft dat 
een slecht beeld aan de lokale 
bevolking, anderzijds kan je er 
veel slimmere dingen mee doen. 
Ook spullen, zoals kabels, wil je 
hergebruiken. Het is erg duur om 
ze met het vliegtuig mee terug te 
nemen. In plaats daarvan kan je 
ze verkopen of schenken aan de 
lokale bevolking. 

Ik pak nu het onderwerp 
Energietransitie Operationeel 
Materieel op. Het doel is om over 
10 à 15 jaar, want zo lang duurt 
dat wel, materieel te hebben dat 
op een nieuwe manier werkt. 
Elektrisch, hybride, op waterstof 
- alles wat maar beter is voor onze 
operationele effectiviteit. Via het 
Kenniscentrum Logistiek kan ik 
met oefeningen meelopen. Dat 
begint met het bedenken van re-
levante innovaties. Daarna kan 
ik bedrijven bezoeken, spullen 
aankopen en die meegeven aan 
eenheden. Zij kunnen deze be-
proeven en ons feedback geven. 
Daarnaast vind ik het belangrijk 
om twee dagen per week in Den 
Haag te werken, omdat de brug 
tussen Den Haag en de werkvloer 
beter moet worden geslagen”. 

Klimaatveiligheid lijkt voor-
namelijk relevant voor de be-
sluitvorming op hoog niveau. 
Hoe kunnen soldaten of kor-
poraals op een individueel 
niveau iets bijdragen?  
“Het begint met de klassieke 
‘bewustwording’. Ook is er voor 
Defensie, naast klimaatverande-
ring, nog een andere reden voor 
de energietransitie. In het opera-
tionele domein kan je er beter van 
worden. Dus wat kunnen soldaten 
of korporaals doen? Een idee be-
denken! Je kan bijvoorbeeld een 
technologie tegenkomen bij je 
buurman in huis, of tijdens je va-
kantie in Dubai, waarvan je denkt: 
dat zou mij in mijn dagelijkse werk 
helpen.  

Ik ben me ervan bewust dat als 
je in het veld werkt, je geen uren 
kan besteden aan het organiseren 
van aankopen. In Den Haag, bij de 

afdeling Duurzaamheid, zijn we 
bezig met een structuur die vanuit 
de operationele eenheden meer 
mogelijkheden biedt. 

Momenteel kan je via een formu-
lier op Intranet budget aanvragen 
om een nieuwe technologie aan te 
schaffen. Dit formulier is te vinden 
op de pagina Duurzaamheid bij 
Defensie. Op deze pagina staan 
het nieuws en de plannen rondom 
duurzaamheid vanuit Den Haag. 
Op het moment is er meer geld 
dan dat er aanvragen zijn.

Of ik nou een duurzaamheidsbud-
get ingeschoten zie worden door 
een commandant of door een 
korporaal, dat maakt mij niet uit. 
Omdat het uiteindelijke bedrag 
niet bij een persoon terecht-
komt, maar bij de eenheid, moet 
die eenheid het er wel mee eens 
zijn. Het aanvraagformulier bevat 



INTERVIEW

de vraag: is je commandant het 
hiermee eens? In principe zou je 
‘nee’ kunnen invullen. Dan kijken 
we er alsnog naar, alleen heeft het 
plan dan misschien minder kans 
van slagen.”

 ‘Of ik nou een duur-
zaamheidsbudget inge-
schoten zie worden door 
een commandant of door 
een korporaal, dat maakt 

mij niet uit’

Naast je werk hou je je ook 
bezig met klimaatveiligheid 
via de Youth Climate Security 
Talks (YCST). Kan je hier iets 
over uitleggen?                                                                                                                 
“Ongeveer drie jaar geleden 
begon het idee voor de YCST in 
aanloop van de VN klimaattop. 
Toen wilden we als Defensie 
ook iets gaan organiseren, maar 
vanuit Den Haag kwam het niet 
echt op gang. Toen heb ik met een 
aantal adelborsten, cadetten en 
DC militair werkstudenten een 
Master Class georganiseerd over 
klimaatverandering en Defensie. 

De naam van dat event, de Youth 
Climate Security Talks, hebben 
we behouden en met steun van 
Defensie hebben we het con-
cept doorontwikkeld. Inmiddels 
hebben we ongeveer twintig 
events georganiseerd en we zijn 
langs geweest bij studievereni-
gingen, bij het KIM, bij de KMA en 
bij conferenties. Recentelijk zijn 
we een International Research 
Team begonnen, om militaire en 
civiele jongeren van verschillende 
landen bij elkaar te brengen.”

Hoe worden deze ideeën van 
jonge mensen ontvangen door 
oudere generaties?                             
 “Ik denk dat zij niet per se en-
thousiaster zijn dan jongeren, 
maar ze geven meer tools dan we 
op dit moment kunnen benutten. 
Er zijn middelen, budgetten en 
er is uitgesproken steun. Veel 
commandanten of medewer-
kers in Den Haag willen in de CC 
mee worden genomen voor in-
formatie. Hun steun is groter dan 
de tijd die jongeren er in kunnen 
steken. Jongeren doen dit immers 

naast hun eigen werk of studie. 
Het concept ‘door jongeren, voor 
jongeren’ is altijd nieuw voor ie-
dereen. In dat opzicht is het een 
kwestie van zelf uitvogelen. Daar 
hangt het dan ook vanaf - van de 
eigen capaciteit, van de wil van 
jongeren om hier op bijna weke-
lijks niveau tijd aan te besteden. 
Natuurlijk zijn er genoeg mensen 
die het onderwerp minder belang-
rijk vinden, maar die zijn hopelijk 
druk genoeg met hun eigen werk.”
 
Hoe kunnen mensen aan 
de YCST meedoen of op een 
andere manier bij klimaatvei-
ligheid betrokken raken?                                                                                                                                          
“Ik ben er 100% voorstander 
van om mensen uit hun eigen 
interesse te laten werken. Het 
is ideaal als mensen gemoti-
veerd zijn, al een plan hebben 
en mensen zoeken om hierover 
mee te sparren. Mensen kunnen 
mij persoonlijk mailen met een 
idee, of een bericht sturen via de 
YCST LinkedIn pagina. Binnen 
ons International Research Team 
staan er rollen en functies open, 
bijvoorbeeld op het gebied van 
vormgeven, onderzoeken, coör-
dineren of schrijven. Je kan ons 
ook gewoon volgen, onze events 
bijwonen en op posts reageren.

De relatie tussen klimaatveran-
dering en veiligheid is onzeker 
en complex. Er zijn mensen die 
nieuwe technologieën bedenken 
of ontwikkelen, er zijn mensen die 
ze gebruiken en er zijn mensen 
die de doctrine schrijven. Alle 
perspectieven zijn dan ook waar-
devol. Als je ergens geen fan van 
bent: kom dan laten zien hoe het 
wel moet. Uiteindelijk moet het 
namelijk militair zinvol zijn - en 
dat moeten we samen bereiken.”
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VACATURE

De leukste (bij)baan voor 
een oud-militair of burger!

Wat ga je doen?
Als Medewerker Ledenservice ben je namens de 
vakbond het aanspreekpunt op een of meerdere 
vaste defensielocaties. Je onderhoudt daar contact 
en verzorgt voorlichting voor mogelijke nieuwe leden. 
Daarnaast neem je af en toe (in overleg) deel aan 
activiteiten, zoals het bezoeken van een schiettrai-
ning of oefening.

Blijf verbonden
Wil jij na je loopbaan bij de krijgsmacht nog met één 
been in het defensiebedrijf blijven staan? Draai jij je 
hand niet om voor een informatiepraatje voor nieuwe, 

jonge collega’s? Dan is dit je kans. De grootste de-
fensievakbond van Nederland VBM/BBTV heeft een 
grote, professionele werkorganisatie die jou in alle 
facetten van het werk zal ondersteunen. Daarnaast 
wordt jouw persoonlijke inbreng in het ledenservice-
team op prijs gesteld.

Wij bieden een tijdelijke arbeidsovereenkomst die 
mogelijk na een jaar wordt omgezet in een vaste 
overeenkomst. Salariëring conform de ’vakbond-cao’. 
Jouw werkdagen en -tijden worden in overleg vast-
gesteld. Deze vacature staat open voor oud-defen-
siepersoneel, FLO’ers en oud-burgermedewerkers.

Ga je Defensie verlaten, maar blijf je graag betrokken? 
Spreekt het je aan om jonge militairen te enthousiasme-
ren voor de vakbond? Ben je graag op pad en wil je deel 
uitmaken van een hecht, gezellig team oud-defensie-
collega’s? Dan is de vacature Medewerker Ledenservice 
echt iets voor jou!

Interesse of meer info?
Neem contact op met onze secretaris/penningmeester Jacqueline de Werker-Bekx, via e-mail: 
j.dewerker@mijnvbm.nl of tel.: 070-315 51 23 of 06-51 57 97 72. 

We zien je sollicitatie graag tegemoet!

mailto:j.dewerker@mijnvbm.nl


VRAAG HET NATALIE

VRAAG: 1
Hallo Natalie, ik ben korporaal J. Aan het eind van 
een vaarperiode hadden we bij een havenbezoek 
toestemming om de laatste avond van boord te 
gaan. Uiterlijk om 0:30 uur moesten we weer 
binnen zijn. Mijn maat en ik waren te laat, omdat 
we – nou ja, laat ik het maar eerlijk zeggen – wat 
te ver zijn gegaan qua alcoholgebruik. Ook waren 
we een beetje luidruchtig. Nou ja, eigenlijk wel 
meer dan een beetje: de lokale politie moest 
eraan te pas komen. Ons werd ‘openbare dron-
kenschap’ verweten. 

Bij het schip aangekomen werden we door onze 
meerdere opgewacht. Die gaf ons te kennen dat 
we hier nog wel iets van zouden gaan horen en 
dat dit mogelijk tot een ambtsbericht zou kunnen 
leiden. Nu is mijn vraag: kan ik hierdoor in de 
problemen komen? Een keer lol hebben moet toch 
kunnen, zeker na een intensieve vaarperiode?

Antwoord:
Beste korporaal, lol hebben mag zeker, maar je bent 
wel militair op buitenlands grondgebied. Openbare 
dronkenschap (en overlast) is echt not done. Dus ja, 
ze kunnen hiervoor een ‘voornemen ambtsbericht’ 
uitreiken, omdat er iets op jouw gedrag valt aan 
te merken. In een ambtsbericht kunnen gegevens 
worden vastgelegd over gedragingen van een militair, 
of omstandigheden van een militair. Bijvoorbeeld 
ongewenst gedrag, kennis over vermeende strafbare 
feiten of gedragingen in het kader van operaties. 
In een ambtsbericht kunnen zowel positieve als 
negatieve dingen worden opgenomen. Wat in een 
ambtsbericht staat, moet op een feitelijk voldoende 
onderbouwde grondslag berusten. Dat betekent dus, 

Natalie van Os is één van de juristen van de BBTV. In 
deze rubriek beantwoordt zij veelgestelde vragen en 
deze keer gaat het over ambtsberichten.

Heb jij ook een vraag voor Natalie?

dat het met feiten aangetoond moet kunnen worden. 
Ook moet er inzicht zijn in de omstandigheden waar-
onder de gedragingen hebben plaatsgevonden.

VRAAG: 2 
Terug in Nederland kregen we, voordat we van 
boord gingen, allebei een brief uitgereikt. Met 
daarin inderdaad het voornemen om een ambts-
bericht vast te stellen. Kunnen we hier nog iets 
tegen ondernemen? En zo ja, hoe?

Antwoord:
Tegen een voornemen tot een ambtsbericht kun 
je binnen vier weken jouw bedenkingen kenbaar 
maken. Zijn de genoemde gedragingen en/of om-
standigheden juist, berusten ze op een feitelijk vol-
doende onderbouwde grondslag? Je kunt met jouw 
bedenkingen jouw kant van het verhaal vertellen. 
Vervolgens worden het voornemen en de ingediende 
bedenkingen bekeken en wordt er wel of niet over-
gegaan tot het vaststellen van een ambtsbericht. Dit 
wordt kenbaar gemaakt in een besluit. Dat besluit 
is dan weer ‘voor bezwaar vatbaar’. Je kunt dat dus 
juridisch aanvechten.

bbtv@mijnvbm.nl

070 315 51 11



 XRCISE 147  PAGINA 11

VRAAG HET NATALIE

VRAAG: 3
En wat zijn de mogelijke gevolgen, nadat een 
ambtsbericht is vastgesteld? 

Antwoord:
Jullie moeten er rekening mee houden dat een ambts-
bericht zeker een rol kan spelen bij te nemen rechts-
positionele besluiten, zoals bij een functietoewijzing. 
Naast beoordelingen kunnen ook ambtsberichten 
worden meegenomen bij zulke besluiten! Dit hoeft 
niet, maar het kan.

VRAAG: 4
Nou daar zijn we dan mooi klaar mee. Kan één 
zo’n akkefietje mij gedurende mijn gehele verdere 
loopbaan bij Defensie worden nagedragen?

Antwoord:
Nee, dat niet. Een ambtsbericht mag maximaal 6 jaar 
worden gebruikt bij te nemen rechtspositionele be-
sluiten. Daarna mag deze niet meer van invloed zijn.

VRAAG: 5
Kun je tegen dit ambtsbericht iets doen, of is 
het definitief?

Antwoord:
Als je het niet eens bent met het vastgestelde ambts-
bericht kun je hiertegen binnen 6 weken in bezwaar. 
Een ambtsbericht is namelijk een besluit in de zin van 
de Algemene wet bestuursrecht. Heb je een voorne-
men tot een ambtsbericht, of een reeds vastgesteld 
ambtsbericht, kom dan tijdig bij ons in de lucht. Dus 
ruim vóór het einde van de termijn van 4 weken voor 
het indienen van je bedenkingen, of binnen 6 weken 
als het al een ambtsbericht is. Wij kunnen je dan 
nader adviseren en helpen bij het opstellen van een 
bezwaarschrift.
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XRcise’s auto & motorreview

VRRROEMMM

Mini Cooper eleCtriC

Een nieuwe grille in combinatie met de typische ronde 
koplampen bepalen het gezicht van de nieuwe elek-
trische Mini Cooper. De basis van de line-up wordt 
gevormd door de Mini Cooper E (135 kW, 184 pk, koppel 
290 Nm). De accucapaciteit is 40,7 kWh, resulterend 
in een actieradius tot 305 km. 0-100 km/u gaat in 7,3 
seconden.

De Mini Cooper SE is wat krachtiger. Met 160 kW (218 
pk) en een maximaal koppel van 330 Nm sprint de SE 
van 0 naar 100 km/u in 6,7 seconden. Deze is uitgerust 
met een 54,2 kWh hoogvoltage-accu, goed voor een 
actieradius van 402 km. Snelladen in 30 minuten van 
10% tot 80%.

Navigatie, telefonie en entertainment (via OLED dis-
play) zijn te bedienen met de spraakassistent. Het 
dashboard is bekleed met textiel. Parkeren is een eitje 
in de Cooper: niet alleen zijn er 12 ultrasone sensoren 
en vier exterieurcamera’s, maar je kunt de Cooper 
Electric ook van buiten bedienen via je smartphone. 
Handig wanneer een parkeerplaats te krap of smal is 
om in- of uit te stappen.

DroMen Mag…
Natuurlijk moet ook Alfa Romeo eraan geloven: de nabije toekomst is elektrisch. Maar deze prachtige Alfa 
Romeo 33 Stradale is er ook nog met benzinemotor. Kopers kunnen kiezen tussen een 3.0 liter V6 twin-turbo 
motor met 620 pk – goed voor een topsnelheid van 333 km/u en een sprint van 0 naar 100 km/u in minder 
dan 3 seconden, of een volledig elektrische model met een totaal vermogen van 750 pk en een maximale 
actieradius van ongeveer 450 km.

Alfa bouwt slecht 33 van deze supercars. Die zijn allemaal al verkocht, naar verluidt voor iets minder 
dan een miljoen euro per stuk.



KORTE BERICHTEN

Reminder referendum

Onjuiste 
gegevens in 
defensie-
systemen?

Fun fact: gereedschapstas 
cirkelt in baan om de aarde

Op 3 november kwamen Defensie en de bonden tot een onder-
handelaarsresultaat over de nieuwe arbeidsvoorwaarden. Door 
middel van een referendum kunnen leden van de BBTV en VBM 
stemmen over dit resultaat. Stemmen kan met je stemcode tot 
8 december 2023 17:00 uur (Nederlandse tijd). De uitslag wordt 
bekendgemaakt op 12 december. Voor de inhoud van het resul-
taat, zie de cao-editie van de Trivizier/XRcise op de websites van 
de VBM en BBTV. 

Op 2 november lieten twee NASA-astronauten per ongeluk een gereed-
schapstas los. Dat gebeurde tijdens onderhoud aan het ruimtestation 
ISS. Volgens NASA cirkelt de tas in ongeveer dezelfde baan als het ISS 
om de aarde heen. De tas is met een verrekijker zichtbaar, doordat hij 
reflecterend is. Hij is ongeveer even helder als de planeet Uranus. 

De gereedschapstas komt zo’n twee á vier minuten eerder langs dan 
het ISS. Om de tas te zien, moet je weten wanneer het ISS zichtbaar 
is vanuit Nederland. Dat is online of via NASA’s Spot the Station app te 
checken. Je moet wel snel zijn, want binnen enkele maanden verbrandt 
de tas waarschijnlijk in de dampkring. 

Bron: Earthsky.org

Het kan voorkomen dat de dienst-
tijdgegevens van een militair in de 
defensiesystemen niet kloppen. 
In zo’n geval worden bijvoorbeeld 
uitzendingen vermeld waaraan 
niet is deelgenomen, of verstrekte 
medailles staan niet in het sys-
teem. Ook het omgekeerde is 
mogelijk. Denk ook aan onbe-
grijpelijke en onjuiste mutaties 
omtrent leeftijdsontslag. 

Heb jij iets soortgelijks ervaren? 
Deel het met ons. Stuur een 
e-mail naar bbtv@mijnvbm.nl, 
zodat wij beter zicht krijgen op 
het aantal keren dat dit voorkomt.

Foto van de tas, gespot nabij de berg Fuji (Japan). Bron: NASA/JSC.

Scan de QR-code en doe mee met het referendum 
door middel van jouw unieke stemcode die je per 
post hebt ontvangen.

mailto:bbtv@mijnvbm.nl
http://www.referendumvbm.nl
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De R   ndvraag
Defensiemedewerkers stellen 

elkaar vragen

Barry Oostra
Oud-marinier en directeur 
van Matching Marines, 
bemiddelaar tussen 
(oud-)geüniformeerden en 
de arbeidsmarkt.  

Jeroen Lappenschaar 
CTO, Avalor AI, 

ontwikkelaar van 
autonome software 

voor Defensie. Tevens 
pelotonscommandant 
bij 20 Natresbataljon.

De vraag van Jeroen Lappenschaar

Beste Barry,
‘’Nederlandse militairen/(onder)officieren zijn 
getraind in het leidinggeven onder moeilijke om-
standigheden en tegelijkertijd in het managen van 
personeel en processen. Deze skills zijn ook zeer 
waardevol in het bedrijfsleven. Is er onderzoek 
of informatie bekend over hoe deze skillset in het 
bedrijfsleven in te zetten is?’’

Het antwoord van Barry Oostra

Beste Jeroen,
“Wat een goede vraag. Ik wil deze vraag graag be-
antwoorden, maar ik weet niet of er onderzoek is 
gedaan naar het inzetten van deze skillset in het 
bedrijfsleven. Ook ik loop vanuit mijn rol bij Matching 
Marines geregeld tegen dit vraagstuk aan, waarin ik 
weet dat de werkzoekende superveel ervaring heeft 
om als leidinggevende aan de slag te gaan én daarbij 
de vaardigheden en competenties heeft om personeel 
en processen te managen. Toch is er vaak sprake van 
een belemmering vanwege gestelde eisen en criteria 
vanuit de organisatie met een personeelsvraagstuk.
Wel wordt er - gelukkig - steeds meer gekeken naar 
de vaardigheden en competenties van de persoon. 
Tegelijkertijd wordt er vaak nog een specifieke (en 
relevante) vooropleiding gevraagd voor het uitoefe-
nen van een bepaalde functie. Ondanks dat er sprake 
is van een krapte op de arbeidsmarkt, staat er bij 
vrijwel elke organisatie in het bedrijfsleven een ‘eis’ 
wat betreft de genoten opleiding(en) en relevante 
werkervaring. Ik ken maar één (zorg-)organisatie 

waarbinnen het besluit is genomen om te werven 
zonder brief en cv. Wellicht gaat dat leiden tot een 
andere kijk op werving en selectie.
Wij proberen altijd te kijken naar de persoon achter 
het cv, realiserend dat een relevante vooropleiding 
en/of werkervaring van belang is voor de organisatie 
of de corporate recruiter. Ik zie mogelijkheden als 
ik kijk naar de toekomst. De krapte op de arbeids-
markt zal in mijn optiek echt wel gaan bewegen 
naar een andere manier van kijken naar een cv, 
meer gericht op competenties en vaardigheden. 
Helemaal wanneer je in een cv kan aangeven dat 
een oud-geüniformeerde medewerker, in dit geval 
oud-militair, ‘skills’ heeft mogen ontwikkelen waar 
het gaat om leiding geven aan professionals en (over 
het algemeen) goed is in plannen en organiseren. 
Matching Marines heeft hier eerder een artikel aan 
gewijd: Kenmerkende eigenschappen - Matching 
Marines.”

De Rondvraag wordt doorgegeven door Barry:
“Van medewerkers van Defensie wordt over het 
algemeen verwacht dat zij een goede conditie 
hebben, omdat zij altijd klaar moeten zijn voor 
een eventuele inzet. Sport is één van de manieren 
om de conditie op peil te houden. Er zijn een aantal 
topsporters werkzaam bij Defensie. Als oud-judoka 
ben ik benieuwd of er bij Defensie een topsporter 
werkzaam is die op hoog niveau meedoet aan in-
ternationale wedstrijden (in het Militair team) en 
op welke wijze hij/zij de ruimte krijgt van Defensie 
om deze topsport te blijven uitoefenen, naast de 
reguliere werkzaamheden. Daarbij de vraag hoe dit 
zich verhoudt ten opzichte van een eventuele inzet.”



FIT FOR ACTION
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FIT FOR ACTION

Barbells, box 
jumps en burpees
Op 3 november vond het Defensiekampioenschap CrossFit 
plaats in Apeldoorn. Er deden beginners mee, maar ook at-
leten uit het Nationaal Militair Team Functional Fitness. Dat 
team is dit jaar opgericht en nam in juli deel aan de eerste 
Military Functional Fitness Challenge (het WK) in Duitsland. 

Anders dan Functional Fitness, bestaan CrossFitwedstrijden 
uit Workouts Of the Day (WOD’s). Deze worden pas op de 
dag zelf bekend gemaakt. Omdat de onderdelen en volg-
orde van WOD’s variëren en blijven veranderen, ben je als 
CrossFitter nooit uitgeleerd. 

Op 3 november deden CrossFitters mee aan minimaal 
drie WOD’s. Deze waren gefocust op gymnastics, power-
liften en cardio. Er werd opgetrokken, geroeid en touwtje 
gesprongen. Ook de klassieke squat, deadlift en burpees 
ontbraken niet. 



De nieuwste releases onder de loep

PODCAST
Luister mee naar Klapmok met thee! 
In elke aflevering van deze podcast be-
spreken landmachtofficieren Deborah 
en Anne-Marij een vooroordeel dat 
leeft binnen Defensie. Elke week spre-
ken ze een andere gast. Hierdoor lopen 
de onderwerpen uiteen van knakmo-
menten tot generatiekloven. Is het gras 
groener bij de buren? En werken er 
echt alleen maar mooie mannen en 
vrouwen bij de BSB? 

Klapmok met thee is te beluisteren op 
verschillende podcastplatforms. 

FILM
Helena Pelletier (Star Wars actrice Daisy Ridley) wordt geconfronteerd met een weggestopt verleden, wanneer 
crimineel ‘the Marsh King’ ontsnapt uit de gevangenis. Hij blijkt Helena’s vader te zijn, die ooit haar moeder 
ontvoerde. Helena werd geboren tijdens een jarenlang durende gevangenschap. Nu komt de ontsnapte Marsh 
King Helena en haar familie achterna. Met alles wat ze heeft geleerd over overleven in de wildernis, probeert 
Helena hem te slim af te zijn. De thriller The Marsh King’s Daughter is nu te zien in de bioscoop. 

DE REDACTIE TIPT...
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BOEK
Gedurende zijn carrière bij Defensie had voormalig Commandant der 
Strijdkrachten Peter van Uhm altijd zijn Boekje Pienter bij zich. In dit 
boekje noteerde hij belangrijke inzichten en ervaringen die hij opdeed 
tijdens zijn 40-jarige militaire loopbaan. In Notities van een Generaal 
deelt Peter van Uhm zijn levenslessen over moed, kwetsbaarheid, 
leiderschap en omgaan met kritiek – relevant voor binnen én buiten 
de militaire wereld. 

Notities van een Generaal is te koop in de (online) boekhandel voor €20. 

SERIE
“The art of physical storytelling”. Zo omschrijft legendarische worstelaar 
Al Snow de sport ‘pro wrestling’, waarin worstelen wordt gecombineerd 
met entertainment. De docuserie Wrestlers belicht de pro wrestling 
organisatie Ohio Valley Wrestling (OVW) en zijn nieuwe eigenaren. 
Ondanks de lage bezoekersaantallen van OVW’s worstelshows, blijven 
atleten ambitieus. Met persoonlijke verhalen en een flinke dosis drama 
neemt de serie je mee in de levens van worstelaars met creatieve bij-
namen, zoals Freya the Slaya, Ca$h Flow en Mr. PEC-tacular. Wrestlers 
is te zien op Netflix.  

EXPO
Laatste kans: de expositie F-16: 50 Jaar Fast Forward van het Nationaal Militair Museum (NMM) is verlengd. 
In de tentoonstelling komen de inzet en doorontwikkeling van het vliegtuig aan bod, zowel als de opleiding 
en persoonlijke verhalen van vliegers. Opgezette roodstaartpagegaai Polly, de bijtgrage mascotte van 322 
Squadron, heeft ook een tijdelijk plekje gekregen in het museum. 

T/m 7 januari 2024 is F-16: 50 Jaar Fast Forward te zien in het NMM in Soesterberg. 

DE REDACTIE TIPT...



BELASTINGSERVICE





 Klik op ‘lidmaat-
schapnummer zoeken’. 
Vul jouw achternaam 
en geboortedatum in 
(xx-xx-xxxx = dag-
maand-jaar). Klik op 
zoeken.

 Vul de ontbrekende 
gegevens in. Maak 
zelf je wachtwoord 
aan. E-mail, telefoon-
nummer en/of mobiel 
zijn verplichte velden. 
Klik dan op aanmelden.

 Log in met je 
lidmaatschapnummer 
en wachtwoord. 

 Je bent gevonden. 
Klik op  het lidmaat-
schapnummer om door 
te gaan.

 Bevestig de ont-
vangen e-mail door 
op de activatie-link te 
klikken in dit bericht. 
Klik in dit scherm op 
HIER om in te loggen.

 Selecteer hier 
de locatie, datum en 
tijdstip.  

Heb je ons doorlopend gemachtigd voor jouw 
belastingaangifte en is in 2023 jouw situatie nagenoeg 
hetzelfde als in 2022? 

Dan hoef je niet per se naar een locatie te komen, om jouw 
belastingaangifte door ons te laten doen. 

Je kunt bij de locaties “MACHTIGING” aankruisen en we
verzorgen jouw belastingaangifte op afstand.

Bij veel mensen valt in 2024 weer de beruchte blauwe envelop 
op de deurmat. Dat betekent dat je aangifte moet doen. De 
BBTV Belastingservice kan dit kosteloos voor jou doen. Wil je 
gebruik maken van de Belastingservice, meld je dan aan via  
www.bbtv.nl.

Ik heb geen blauwe envelop ontvangen!
Dan kan het toch slim zijn om aangifte te doen. Dit is onder 
andere wanneer er in 2023 iets is veranderd in jouw persoonlijke 
situatie. Bijvoorbeeld: je bent gaan samenwonen, je hebt een 
huis gekocht, je hebt een lijfrenteverzekering afgesloten of je 

hebt (de verzorging van) een kind gekregen. Wanneer dit zo is, 
meld je dan aan bij de Belastingservice. 

Is er niets gewijzigd in jouw persoonlijke situatie en 
heb je geen blauwe envelop gekregen?
Dan hoef je geen aangifte te doen en hoef je je ook niet aan te 
melden bij de Belastingservice. Wel kan je laten controleren of 
je niet te veel belasting hebt betaald. Stuur dan een kopie van 
de jaaropgave(n) bij voorkeur digitaal naar: belastingservice@
mijnvbm.nl of via de post naar BBTV Belastingservice, postbus 
93037, 2509 AA Den Haag.

Aanmelden
Ga naar www.bbtv.nl en klik op de belasting button. Weet je het 
wachtwoord van vorig jaar nog, dan kan je dat opnieuw gebruiken. 
Volg anders onderstaande stappen voor het opzoeken en aan maken 
van jouw lidmaatschapnummer en wachtwoord. Aanmelden via 
internet kan tot 2 april 2024, zolang er plaats is!

 



SpelregelsJouw toestemming nodig!

•  Uitsluitend particuliere aangiftes (geen winstaangiften)
•  Bij voorkeur aanmelden via internet.
•   Kun je voor 1 mei 2024 geen aangifte doen, dan moet je  
tijdig uitstel voor jezelf en je partner aanvragen bij de 
Belastingdienst: 0800-0543 (houd je Burgerservice-
nummer(s) bij de hand)

 De bon op de bladzijde hiernaast alleen gebruiken als je je echt niet via internet 
kan aanmelden.

En verder 
•  Je hebt geen DigiD-code nodig, wij versturen alle aangiften 

met onze eigen code
•  De Belastingservice is overdag. Alleen in Den Helder zijn 

avondafspraken mogelijk

Antillengangers opgelet! 
Bij uitzending naar de Antillen word je uitgeschreven 
uit de Gemeentelijke Basisadministratie. Van de Belasting-
dienst ontvang je dan een vragenbrief “Verzoek om informatie 
bij emigratie”. Het is van groot belang dat je die vragen zorg-
vuldig beantwoordt en aangeeft militair te zijn! Als je dat niet 
doet, of je hebt geen formulier ontvangen, dan beschouwt de 
Belastingdienst jou als emigrant en ontvang jij het zogenaamde 
M-formulier. Het is dan onmogelijk om op de normale manier 
belastingaangifte te doen. 

Geef je op voor de Belastingservice op de Antillen.
Zie hiernaast: Welke buitenlandlocatie kies jij?

Deadline internet
Tot 2 april 2024

Deadline bon
Tot 15 maart 2024

Na aanmelding krijg je een bevestigingsbrief toegestuurd per mail. 
Deze mail belandt wel eens in de spamfolder van je e-mailpro-
gramma. Wij raden je aan dit te checken mocht je niets hebben 
ontvangen.

https://www.bbtv.nl/
mailto:belastingservice%40mijnvbm.nl?subject=
mailto:belastingservice%40mijnvbm.nl?subject=
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AANMELDBON (STUUR DEZE HELE PAGINA OP)

Let voor verdere informatie ook op de publicatieborden
en de dagelijkse orders. 

Stuur deze pagina vóór 14 maart 2024
gefrankeerd terug naar:

BBTV Belastingservice 
 Postbus 93037

2509 AA Den Haag

 Naam en voorletters

 Adres

 Postcode + plaats

 Telefoon privé (verplicht)

 Telefoon werk

 Registratienummer/werknemersnummer of geboortedatum

 E-mail

 Op welke werkdagen tussen 4 maart en 30 april ben je verhinderd?

Welke locatie kies jij?
Zet een kruisje bij de plaats 
waar je geholpen wilt worden.

De buitenlandlocaties
Zet een kruisje bij de plaats waar je 
geholpen wilt worden.

Alléén als je je niet digitaal kunt aanmelden. 
A.j.b. zoveel mogelijk gegevens invullen en de hele 
bon opsturen.

 Amersfoort 

 Amsterdam

 Apeldoorn

 Assen 

 Bergen op Zoom 

 Breda 

  Capelle a/d IJssel 

 Den Bosch

 Den Haag 

 Den Helder (overdag)

 Den Helder (avond)

 Ede/Harskamp

 Eindhoven/Oirschot 

 Emmen 

  Enschede/Twente

 Ermelo 

 ‘t Harde

 Havelte

 Heerlen

  Julianadorp

 Leeuwarden

 Nijmegen

  Oegstgeest

 Schaarsbergen

 Venlo

  Vlissingen

 Zeist (voorheen Doorn)

  Machtiging

 Aruba

 Curaçao

--------------------------------

Voor de leden die ge plaatst zijn 
in Ramstein/Heidelberg geldt het 
volgende:

Vlb. Ramstein/Heidelberg
Aanmelden bij:
H. Klappers

% 0049 159 02 85 35 99
@ klappersharry@gmail.com

------------------------------------------

DATA BELASTING-
SERVICE BUITENLAND

Aruba
27 maart  - 8 april

Curaçao
11 april - 30 april

Ramstein
29 april - 1 mei



Van nieuws tot nice to know

SOF Nieuws

SOF getest op anabole steroïden

Vanaf november test de US Navy haar Special Operations Forces op gebruik van ana-
bole steroïden en andere prestatiebevorderende middelen. Na een positieve test volgt 
mogelijk ontslag. Volgens de commandant van de Naval Special Warfare Command 
(NSWC) is het testen nodig voor de gezondheid, veiligheid en inzetbaarheid van mi-
litairen. Eerder kon een militair al getest worden bij problemen of vermoedens. Nu 
gebeurt het voor het eerst routinematig, willekeurig en op grotere schaal. Elke maand 
worden vier eenheden geselecteerd, waarvan 15% van het personeel wordt getest. Dit 
komt neer op ongeveer 200 militairen per maand. Waarschijnlijk zal de Army Special 
Operations Command (USASOC) het voorbeeld van de NSWC snel volgen.

Operation Polar Dagger

Onder andere door activiteiten van Rusland en China op de Noordpool zijn de VS 
hun aanwezigheid in die regio aan het vergroten. In augustus vond het tweede deel 
van de arctische oefening ‘Operation Polar Dagger’ plaats. Tijdens Polar Dagger 
opereerden SOF en conventionele eenheden rondom St Lawrence Island, dat 
tussen Rusland en Alaska inligt. Navy SEALs benaderden vanaf het amfibische 
transportschip USS John P. Murtha het afgelegen Shemya Island, één van Alaska’s 
meest afgelegen eilanden. Ook werden een AC-130 vliegtuig en MH-60M Black 
Hawk helikopters ingezet. Polar Dagger demonstreert hoe de SOF en reguliere 
eenheden van de Amerikaanse landmacht, marine en luchtmacht samen kunnen 
opereren in barre omstandigheden, zoals in en boven de Beringzee.

Nieuw boek over NLMARSOF

Het jubileumboek Zonder vrees, zonder 
overmoed behandelt de geschiedenis 
van de Netherlands Maritime Special 
Operations Forces (NLMARSOF). Het 
boek verscheen in juli ter gelegenheid 
van het 10-jarig bestaan van de eenheid. 
Het is uitgegeven in samenwerking met 
het Nederlands Instituut voor Militaire 
Historie (NIMH). Aan de hand van ac-
tiefoto’s en kaarten van inzetgebieden 
bespreken de auteurs de inzet van de 
MARSOF op een gedetailleerde maar 
toegankelijke manier.

Zonder vrees, zonder 
overmoed is online 
te koop bij Uitgeverij 
Klus op Dek, een 
stichting opgericht 
door oud-mariniers, 
voor €44,75. De 
boekteaser is te zien 
op het YouTube-
kanaal van de NIMH. 

Bron: CBS News. Foto: Dylan Lavin/US Navy.

Bron: Defenseone.com. Foto: USN.
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PADEL

Landmachters 
strijden indoor
Het was een druilerige dag, maar “het was mooi weer binnen”. Zo begon 
de prijsuitreiking van het Koninklijke Landmacht (KL) kampioenschap 
padel, dat indoor plaatsvond op 25 oktober in Rijswijk. Een potje (‘rally’) 
padel, een sport die tennis combineert met squash, wordt gespeeld 
door vier personen. Spelers slaan onderhands een bal met een racket 
over een net, in een door glasplaten omheind veld. 

Deze racketsport is misschien niet het eerste waar je aan denkt bij 
landmachtmilitairen in actie. Maar vergis je niet: padel is niet alleen 
hip, maar bijzonder dynamisch. Potjes kunnen oplopen tot wel twee 
uur, afhankelijk van het niveau van de spelers. 

Volgens Elnt René de Jager (Hoofd Sportcommissie KL) is Defensie 
uiteindelijk een afspiegeling van de maatschappij. Dat verklaart ook de 
populariteit van padel onder militairen. Het zijn juist niet de onderdelen 
zoals de militaire vijfkamp of speedmars, die de meeste deelnemers 
trekken. Het populairste kampioenschap is golf - en daar doen echt niet 
alleen maar oude mannen aan mee. 

Tijdens het KL padel op 25 oktober streden 40 CLAS-medewerkers om 
de medailles in de beginners- of gevorderdenklasse. De beste deelne-
mers van het KL padel namen ook deel aan het defensiekampioenschap 
(DK) padel op 15 november, waar ook de andere krijgsmachtdelen 
vertegenwoordigd waren. 



There is more than 
meets the eye

Groene baretten in 
roze bikini’s: een 
zeldzame combinatie. 
Toch is dat wat Robin 
(33) zag na uren 
roeien met slaapte-
kort. Robin haalde 
als één van de twee 
winnaars het laatste 
seizoen van Kamp van 
Koningsbrugge (KvK). 
XRcise sprak hem.

Wat motiveerde je om mee te doen aan het 
programma? 
“Ik wilde mezelf beter leren kennen. Ik weet dat ik 
positief ben, maar dat ben ik met mijn slaapje, mijn 
eten en een goede omgeving. Wat gebeurt er als je 
dat allemaal weghaalt? Een andere reden was voor 
mij de band die je schept, wanneer je lijpe dingen doet 
met anderen. Een familielid van mij is commando. 
Na mijn deelname werd ook onze band sterker. Hij 
was onder de indruk van het programma. De mentale 
beleving, het continue pushen om door te gaan - dat 
kwam dichtbij de ervaring van zijn vooropleiding.”

Sinds oktober 2022 is Defensie niet meer bij 
KvK betrokken. In welke mate is het programma 
daardoor veranderd?
“Het was veel zwaarder dan wat je op tv ziet. Als het 
in een uitzending lijkt alsof we vier uur slaap kregen, 
dan moesten we in die tijd nog onze zooi schoonma-
ken en voice-overs inspreken. Toen in een aflevering 
gezegd werd dat deelnemer Remi zich niet goed 
voelde, had hij al twee keer een infuus gekregen. Het 
programma is echt niet lichter geworden. Ook voor 
de instructeurs is het belangrijk dat de standaard 

hoog blijft. Zij hebben immers zelf hard gewerkt om 
aan de eisen te voldoen.”

Geven de uitzendingen de deelnemers wel goed 
weer? 
“In het programma proberen ze een zo goed mogelijk 
beeld van mensen te schetsen, maar het zou leuk 
geweest zijn als Titia beter in beeld was gebracht. Ze 
heeft het te verduren gehad qua feedback, omdat ze 
niet erg stoer uit haar ogen keek. Het is een knappe 
meid met mooie ogen, oké, daardoor keek ze mis-
schien een beetje als een puppy. Maar ze is 55 kg, is 
1.65 m en droeg (met zijn tweeën) boomstammen 
van 170 kg. De instructeurs complimenteerden dat 
niet op beeld, want zij wilden op dat moment een 
bepaalde reactie in ons opwekken. Hun feedback 
gaf niet op elk moment hun volledige mening over 
ons weer. 

Ook niet alles wat gebeurt, komt per se goed op film. 
Ik vond het jammer dat specifiek Naoufal gecompli-
menteerd werd tijdens de eindeloze roeinacht, terwijl 
andere deelnemers de rest ook aan het motiveren 
waren. Het is een kunst om positief te blijven, wan-

KAMP VAN KONINGSBRUGGE
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neer anderen in slaap kukelen. Je ergert je in zo’n 
situatie snel aan iemand, want je bent moe en hebt 
honger. Iemand kan zich ook aan mij gestoord hebben. 
Ik viel bijvoorbeeld best vaak. Dan wilde ik met mijn 
slaapdronken kop de tent uit rennen, maar dan liep 
ik vol op een scheerlijn.”

Dat roeien moet heftig zijn met zo’n slaaptekort. 
Wat is het gekste dat je hebt gehallucineerd?
“De instructeurs voeren met een bootje om ons heen, 
om ons in de gaten te houden. Toen ik naar ze keek, 
hadden ze een roze bikini aan met franjes. Ik dacht 
later: ‘waarom denk ik zoiets’, maar laten we daar 
vooral niet op ingaan. Ook zag ik tijdens het observeren 
eerst twee commando’s en dat werden er steeds meer. 
Ik heb nooit gedacht dat hallucineren zo echt kon zijn.”

De deelnemers lijken erg bang te zijn om dingen 
fout te doen. Is dat typisch voor deze tijd? 
“Ik denk wel dat dat iets van deze tijd is, want tegen-
woordig kun je alles van elkaar zien. Dat geldt net zo 
goed buiten Defensie en KvK. Je gaat je daardoor meer 
vergelijken met anderen, maar wordt ook continue 
zelf vergeleken. Daarnaast legt het type mens dat 

zich opgeeft voor KvK de lat voor zichzelf überhaupt 
al hoog. Dat brengt behoorlijk wat zenuwen met zich 
mee. Voor mij was het een continue strijd tegen mijn 
zelfvertrouwen.”

Heb je negatieve reacties gehad op je deelname?
“Bij mijn introductiepost op de KvK Instagram rea-
geerde iemand: ‘die Robin vliegt er in de eerste af-
levering uit’. Nadat ik het programma had gehaald, 
heb ik daar met een smiley op gereageerd. Als je een 
foto ziet van mij, denk je misschien: ‘wat doet die gast 
hier, hij ziet eruit als een nerd’. Dat is nou juist de grap: 
het maakt niet uit hoe je eruitziet en het is niet alleen 
het fysieke dat bepaalt of je het haalt. Er zijn vrouwen 
die het verder hebben geschopt dan mannen, terwijl 
vrouwen zogenaamd biologisch minder sterk zijn. 
There is more than meets the eye. Op een gegeven 
moment zaten we met alle kerels in de truck en we 
waren er helemaal klaar mee. Eefje en Titia hielden de 
sfeer erin en vroegen: ‘wie wil er nog een boterham? 
kopje thee?’ Terwijl wij mannen gewoon even zielig 
wilden zijn, haha.”

Als je nu 18 zou zijn, zou je dan voor een carrière 
bij Defensie kiezen? 
“Als ik 18 of 20 zou zijn, dan had ik het gedaan. 
Discipline, doorzettingsvermogen, teamwerken, 
praktisch redeneren, zulke skills zijn goed voor je 
ontwikkeling. Na KvK voelde het normale leven wel 
een beetje saai. Toch is het niet realistisch voor mij om 
die wereld nu nog op te zoeken. Ik heb iets ontzettend 
gaafs gedaan, maar die emotie die ik daar heb gevoeld, 
ga ik nooit meer voelen. Dat is best een bittere pil.”

Foto’s en coverfoto: AVROTROS.

KAMP VAN KONINGSBRUGGE



INGEZONDEN BRIEF

Wat vind jij van de nieuwe 
uitrusting en kleding?

Reactie op de ingezonden brief in XRcise 147, pagina 26.

Beste Kpl1 Ruben en Kpl1 Gijs,

Ik wil mede namens collega’s om mij heen reageren op jullie stemmingmakerij over de nieuwe kleding 
en uitrusting (XRcise 147, p. 26). 

Wij herkennen ons daar niét in. Alle nieuwe spullen zijn een enorme vooruitgang, maar ja - er is 
altijd wel wat te klagen. Dat noemen we kinderziektes en er zijn procedures om die aan te kaarten. 
Klagen alleen, overal en nergens, werkt niet. Toen wij via onze logistieke cel ROM’s aankaartten werd 
dat opgepakt door COMMIT. Er is namelijk doorontwikkeling in de contracten met de producenten, 
hoorden we, en die verbeteren dan wat nodig is. Er zijn dan ook al verbeterde versies onderweg en 
sommige al gekomen. We hoorden dat ritsen en stoffen worden verbeterd. 

Natuurlijk kun je een grabbag zo vol stouwen dat die ook weer een zwaar iets op zich wordt, maar dat 
is niet de doctrine. Daar zijn de nieuwe rugzakken voor, in diverse soorten/maten.

Dus zeker vergeleken met oude spullen is er echt een enorme sprong voorwaarts. We hoorden dat 
het nieuwe DOKS nóg beter wordt dan het Multicam van de huidige plank. Bij andere landen is het 
gras niet groener. We hebben prima nieuwe gevechtslaarzen en krijgen een goed interimpak, waar 
de mariniers al 25 jaar in lopen. Ook moderne regen- en sneeuwkleding zijn onderweg. Het probleem 
met de knellende helm is bijna opgelost door het nemen van een grotere maat en beter afstellen en 
er komt een doorontwikkelde binnenhelmband aan.

Alle nieuwe spullen waren destijds heel uitgebreid getest door operationele testpelotons en uitein-
delijk goed bevonden! Nu doorontwikkelen dus. 

Ook de DOKS wordt dit jaar zeer uitgebreid getest door onze eenheid in alle verschillende klimaat-
zones. Een eerdere testversie hadden we zelfs kunnen afwijzen, dus COMMIT luistert gelukkig naar 
ons. De nieuwe helm wordt al mét gehoorbescherming op ingemeten bij het KPU.

Alles zit hem vaak in het beter passen, beter afstellen en beter gebruiken. Hiervoor zijn zelfs 200 
kerninstructeurs opgeleid. Ook bij het KPU of Kenniscentrum M&U in Amersfoort kun je op afspraak 
altijd terecht voor hulp, is onze ervaring. Veronderstellingen of vooroordelen kunnen professioneel 
worden voorkomen, door éérst eens te praten met de brigadestafvertegenwoordiger voor KPU-zaken, 
die aangesloten zit bij gebruikersoverleggen (GO & OKBG). Tevens kan de AF een boodschap worden 
meegegeven. Deze heeft rechtstreeks contact met het KPU op AF-Dagen. 

Met vriendelijke groet,
Sgt1 Joost           
OTCo
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Special

Hoe sip is jouw toekomst? 

Militaire Horoscoop

Steenbok (22/12 - 19/1) 
De steenbok trotseert steile, rotsachtige en moeilijk bereikbare plekken. Uitdagingen vat 
jij dan ook bij de horens. In je besluiten ben je standvastig, maar blijf vooral ook luisteren 
naar anderen. Zolang je je blijft realiseren dat de steenbok toch echt een kuddedier is, zal 
je namelijk kunnen klimmen tot de top. Daar staat je wellicht een warme snack te wachten. 
Of weer een volgende uitdaging. 

Waterman (20/1 - 18/2) 
Als waterman sta jij bekend om je doorzettingsvermogen en doelgerichtheid. Wees je 
ervan bewust dat je hierdoor soms afstandelijk kan overkomen. Dat is onhandig, juist nu 
een potentiële liefdespartner toenadering zoekt. Het kan dan ook verstandig zijn om deze 
maand de edelsteen granaat bij je te dragen. Deze steen lost (emotionele) blokkades en 
remmingen op, ook op romantisch gebied. 

Vissen (19/2 - 20/3) 
Vertrouw de komende tijd op je ervaring en breng je kennis over op anderen. Met de huidige 
personeelstekorten rekruteert Defensie uit een steeds diepere vijver, maar vist achter het 
net. Daarom is het belangrijk om mensen zoals jij te behouden, wiens kennis en behulp-
zaamheid onmisbaar zijn. Leef volgens het principe “Geef een man een vis en hij heeft eten 
voor één dag. Leer een man vissen en hij heeft eten voor een heel leven”.

Navigeer op de sterren, pak je nachtkijker erbij en zie wat de kosmos 
voor jou in petto heeft. Krijg jij deze maand een extra pakje fruitbiscuitjes 
in je WOL-pakket, of toch geluk in de liefde? Informatiegestuurd en op 
basis van dreigingsanalyses, toont de Militaire Horoscoop wat er in de 
sterren geschreven staat. 

Foto’s: Defensie, Facebook van Redactie Strijdend Nederland.



XXX
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MATERIEEL

Polen koopt 96 Apaches

Eerste nieuwe Nederlandse 
mijnenbestrijdingsvaartuig te water

Marine Corps onderzoekt mogelijkheden seagliders

De Vlissingen. Foto’s: Sjoerd Hilckmann/MCD. De Viceroy seaglider van Regent Craft.

Het nieuwe Nederlandse mijnenbestrijdingsvaartuig ‘Vlissingen’ is eind oktober officieel te water gelaten. 
De komende jaren wordt het schip afgebouwd, zodat het in 2025 kan worden overgedragen aan de marine. 
De Vlissingen is de tweede van twaalf nieuwe mijnenbestrijders die de Nederlandse en Belgische marine 
gezamenlijk (elk zes stuks) hebben aangeschaft. In maart 2023 werd de eerste van de nieuwe klasse mij-
nenjagers te water gelaten. Dat was BNS Oostende, voor onze zuiderburen. De vloot wordt uitgerust met 
een uitgebreid pakket aan onbemande oppervlakte- en onderwatersystemen. Inmiddels is ook Frankrijk 
geïnteresseerd geraakt in het project. 

Polen heeft maar liefst 96 Apache gevechtshe-
likopters aangeschaft. Daarmee heeft de Poolse 
luchtmacht de op één na grootste vloot AH-64E’s, 
uiteraard na de VS.

Voor een prijs van ongeveer 12 miljard dollar krij-
gen de Polen 96 toestellen, inclusief training en 
ondersteuning, plus bewapening (waaronder ruim 
1800 Hellfire missiles en 460 Joint Air-to-Ground 
Missiles). Eerder dit jaar kochten de Polen al 250 
M1A2 Abrams tanks.

Het US Marine Corps gaat mogelijk gebruik maken van ‘seagliders’, elektrisch aangedreven vliegboten 
met draagvleugel. In de haven vaart de seaglider als een boot. Naarmate de snelheid toeneemt, neemt de 
draagvleugel het over. Op volle zee vliegt het toestel met circa 300 km/u op lage hoogte. Een voordeel van 
seagliders ten opzichte van vliegtuigen: je hebt geen vliegveld nodig.

Samen met producent Regent Craft gaat het Marine Corps kijken welke rol deze toestellen kunnen krijgen in 
het transport van troepen of goederen. De Viceroy seaglider van Regent kan bijvoorbeeld 12 passagiers of 
1587 kg vracht vervoeren over een afstand van ruim 250 kilometer. 



Game Base

Door KPLODVB Bas Hoekstra (Esports

)

Dit is de game waar menig stadsbouwer op zat te 
wachten, maar maakt Cities: Skylines 2 de hype 
waar? Da’s een lastig verhaal… Het grote verschil 
tussen Cities: Skylines 2 en zijn voorganger is dat 
deel 1 uitkwam in 2015 en sindsdien al de nodige 
mods, uitbreidingen en verbeteringen heeft gekregen. 
Het nieuwste deel is eigenlijk nog niet eens af, maar 
inmiddels wel te koop.

Hoezo, niet af? Kijk voor de grap eens naar het 
YouTube kanaal van City Planner Plays. Hij heeft 
een filmpje gemaakt waarin hij Cities: Skylines 2 
met verschillende samenstellingen aan hardware 
speelt. Vervolgens pakt Gamers Nexus dat onderzoek 
verder op. De voorlopige uitslag is dat de game slecht 
geoptimaliseerd is en nog wat kinderziektes heeft. 
Voorbeelden zijn schaduwen die niet goed worden 
weergegeven, details van gebouwen die meer op een 
mozaïek lijken en lage framerates.

Maar als je naar deze game uitkeek, en bereid bent om 
op 1080p te spelen, dan raad ik ‘m aan. Het bouwen 
van wegen in deze game is vanaf het begin al veel 
beter dan in deel 1. Het kunnen aansluiten van rij-
stroken aan je snelweg, of afsplitsen, is iets wat in het 
vorige deel alleen kon met mods. In Cities: Skylines 
2 hebben flats realistischere inwoneraantallen en 
je kunt een stuk meer tegels kopen om je stad op 
te bouwen. Ook voelt de nieuwe manier waarop je 

industrie inricht alsof de Industries uitbreiding uit 
deel 1 er al in zit.

Ben je net zo impulsief als ik en heb je de game in-
middels gekocht? Dan heb ik nog wat advies voor je 
eerste stad. Zorg dat je weet hoe de wind staat! Het 
is belangrijk om te weten of je inwoners schone lucht 
inademen, of dat hoogovens - en andere vervuilende 
industrie - over je schattige woonwijken heen blazen. 
Parkeerplekken bouwen is tof, maar denk na over 
het verkeer dat daarop af komt. Voor je het weet 
heb je een verkeersinfarct. Maar het belangrijkste is 
misschien wel om gewoon te beginnen. Leer van elke 
stad die je bouwt en hou je klok in de gaten. Want 
voor je het weet is het drie uur ‘s nachts en heb je 
nog maar drie uur voordat je wekker gaat. 

Gameplay bekijken? Scan de QR-codes.

 

Cities: Skylines 2

City Planner Plays Gamers Nexus

https://www.youtube.com/watch?v=wyNiXYC9eoM
https://www.youtube.com/watch?v=l4DX6mUY78s
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STRIP
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Check je loonstrook!

Maandelijks ontvangen militairen rond de 10e een digitale loonstrook. 
Het is belangrijk om deze goed te controleren, zeker als er iets is ver-
anderd. Denk je dat er iets niet klopt, neem dan contact op met DC HR. 
Doe dat ook als je denkt te veel geld te hebben ontvangen. Defensie 
kan te veel betaalde bedragen, bijvoorbeeld salaris, reiskosten of 
TOD, terugvorderen. 

Terugvorderen mag niet zomaar. Als je niet wist of niet had kunnen 
weten dat je te veel geld ontving, dan mag Defensie niets terugvor-
deren. Was dit wel het geval, dan mag Defensie het te veel betaalde 
geld terugvorderen, maar dan wel binnen 2 jaar na dato. Na 2 jaar mag 
het niet meer. Als de foute betaling jouw schuld is, dan mag Defensie 
het tot 5 jaar na dato terugvorderen.

Als je met een terugvordering te maken hebt, neem dan 
contact met ons op. Als de terugvordering onterecht 
is of te ver teruggaat, dan gaan we voor je in bezwaar. 
Dat heeft soms succes. En dat kan veel geld schelen!


